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 المستخلص                                   

الحمد لله والصلاة والسلام على أشرف الأنبياء والمرسلين، وبعد، لمّا كان العلم بالقواعد يمنع من 

تفسير النصوص، وبعد توفيق الله جل في علاه، ثم سعياً مني في  الوقوع في الزلل والخطأ في

الإدلاء بدلوي في مجال دراسة قواعد الترجيح دراسة تطبيقية، وبعد الاطلاع على بعض التفاسير 

لاختيار الأنسب منها والتي لم تدرس عليها قواعد الترجيح، وقع الاختيار على تفسير الرسعني 

من  -كما سيأتي عند بيان منهجه  -لإمام عبد الرازق في مقدمة تفسيره وذلك بناءً على ما ذكره ا

فعقدت العزم على دراسة وما ظهر في ثناياه من الاهتمام بالتعليل، الالتزام بذكر مستند الترجيح 

 :هذا الموضوع ونظمته على النحو التالي 

دوده وفروضه أهداف البحث وأهميته ومنهجه وح مشكلة البحث،: المقدمة واشتملت على

 :والدراسات السابقة وهيكل البحث والذي عُقد في بابين 

 .مقدمات في تفسير الرسعني، وفي قواعد الترجيح : القسم النظري وفيه:  الباب الأول

 القسم التطبيقي على قواعد الترجيح عند الإمام الرسعني من خلال تفسيره:  الباب الثاني

القواعد المتعلقة بالنسخ، : د المتعلقة بالقراءات القرآنية، الثانيالقواع: الأول: وفيه ثمانية فصول 

القواعد : القواعد المتعلقة بالقرائن، الخامس : القواعد المتعلقة بالسياق القرآني، الرابع : الثالث 

القواعد  :القواعد المتعلقة بأسباب النزول وتاريخه، السابع  :المتعلقة بالأحاديث النبوية، السادس

القواعد المتعلقة باللغة العربية، ثم أنهيت الدراسة بخاتمة ،وفهارس :تعلقة بالآثار، الثامن الم

 .علمية كاشفة عن مضامين الرسالة 

جمع قواعد الترجيح عند الرسعني وتبويبها في فصول ومن ثم دراسة كل :  وتهدف الرسالة إلى

عني لإبراز القواعد التي استند عليها قاعدة دراسة نظرية والتطبيق عليها بأمثلة من تفسير الرس

الرسعني في اختياراته ودراسة بعض الأمثلة  دراسة  موازنة بأقوال المفسرين ومن ثم الخلوص 

 . إلى القول الراجح أو الأرجح ووجه رجحانه 

إلى إيضاح منهج الرسعني في إعمال القواعد الترجيحية، والأوجه التي اعتمد  تهدف الرسالةكما 

 .في الترجيح عليها 

واتضح بعد الدراسة التزام الرسعني في الغالب الأعم بما ذكره في مقدمته من إيراد الدليل عند 

كما أن وجود القواعد في تفسيره زادته قوة  وأضفت على  منهجه العام في  الترجيح الترجيح 

أهمية وظهرت  ها،اتزاناً وانضباطاً، وقد تعددت علل الترجيح عنده كما تنوعت طرائقه في إيراد

القواعد في العلوم عمومًا والتفسير بوجه خاص؛ وما لها من أثر إيجابي في النتائج المتوصل 

 .إليها
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The Abstract  

Thanks god and after, the science of rules was prevented from falling into the slip and error 

in the interpretation of the texts, and after the reconciliation of God in the most, and then in 

an effort to give my role in the field of studying the rules of weighting study applied and 

after reviewing some interpretations to choose The most appropriate of which was not 

examined by the weighting rules, the choice was made on the interpretation of Al-Rasani, 

based on what Imam Abdul Raziq said in the introduction to his interpretation of the 

obligation to mention the weighting document, he resolved to study this subject and 

organized it as follows: 

Introduced and included on: the problem of research, the objectives of the research and its 

importance, methodology and limits, and its mandates and previous studies, and the 

structure of research, held in two parts: 

Part I: Theoretical section: Introductions in the interpretation of Al-Rasaani and in the rules 

of weighting. 

Part 2: The applied section on the rules of weighting at the Imam al-Rasaani through its 

interpretation. 

It has eight chapters: the first: the rules related to the Koranic readings, the second: the 

rules relating to copying, the third: the rules related to the Qur’an context,, the fourth: the 

rules related to the evidence, the fifth: the rules relating to the Prophetic traditions, the 

sixth: the rules concerning the reasons for the descent and its history, the seventh: the rules 

concerning the effects, the eighth: Rules: related to the Arabic language. 

Then the study ended with a conclusion, and scientific indexes revealing the contents of the 

letter. 

The purpose of the thesis is to: - Collect the rules of weighting and classify them in chapters 

and then study each rule of theoretical study and apply them with examples of the 

interpretation of Al-Rasaani to highlight the approach of Al-Rasaani in its realization and 

study some examples. 

The letter also aims at clarifying the approach of Al-Rasaani in the application of the rules of 

weighting, and the aspects on which he relied on the weighting. 

After the study, it was clear that Al-Rasaani was more likely to adhere to what he mentioned 

in the introduction of the guide in weighting. The existence of the rules in his interpretation 

increased his strength and his method of weighting and discipline. In general and 

interpretation in particular; and have a positive impact on the results achieve 


